
T Učit. društvo za Laški okraj ima 
zborovanje v Zidanem mostu 5. III. ob 
pol 10. dopoldne z istim dnevnim redom 
in ne v Laškem, kakor je bilo zadnjič jav
ljeno. 

+ Učiteijsko društvo za ptujski okraj 
zboruje dne 9. marca v ptujski Mladiki 
točno ob 10. uri po sledečem sporedu: 1. 
Zapisnik. 2. Poročilo predsednika. 3. De
legat Slovenije, okr. šol. nadz. P. Flere 
poroča o sodelovanju pri izdelavi načrta 
šol. zakona za osnovne šole. 4. Tov. Jan
čič nadaljuje praktično predavanje v ri
sanju. 5. Nasveti. 6. Podpis pristopne iz
jave za »Učiteljsko samopomoč«, kateri 
bo pridal zdravnik svoje po pravilih do
ločene pripombe. 

Pol ure pred zborovanjem pevska 
vaja. Po zborovanju se zberemo v veliki 
dvorani Župančičeve gostilne k obedu, 
kjer bomo slišali učiteljski j)evski zbor. 
Da se snidemo vsi stanovsko zavedni to
variši in tovarišice, pričakuje odbor. 

+ Tržiški krožek zboruje v Mokro
nogu 9. marca t. 1. s pričetkom ob 10. z 
dnevnim redom: 1. Kmetijsko risanje, 
njega namen in potreba z ozirom na pri
lagoditev osnovnega šolstva sedanjim 
razmeram. (Poroča tov. Roje iz Št. Jan
ža.) 2. Špalirno sadje. (Teoretično in 
praktično obravnava strokovni nadzornik 
Črnagoj.) 3. Nasveti za prihodnjo okrajno 
učiteljsko konferenco. 4. Slučajnosti. S 
polnoštevilno udeležbo pokažimo nam 
lastno disciplino. Kosilo je naročiti potoni 
šol. vodstva Mokronog. 

f »Učiteljsko društvo za Maribor in 
bližnjo okolico« zboruje v petek, dne 10. 
marca popoldne ob 15. (3.) uri v deški 
meščanski šoli, pri kateri priliki predava 
ravnatelj H u m e k »O reprodukcijski 
umetnosti«. Udeležba vsled društvenega 
sklepa obvezna. Kdor ne more priti, se 
opraviči. — Odbor. 

+ Zborovanje okraj. učit. društva in 
volitve v okrajni šolski svet v Kočevju, 
18. febr. Naše društvo je imelo svoje 
zimsko zborovanje 18. febr. v Kočevju. 

Vzrok zborovanju je bil Radojevičev 
načrt novega šolskega zakona. 

, Povod, da smo šli že drugič v Ko
čevje, so bile volitve v okrajni šolski 
svet. 

Načrt srbohrvaščine. Ker je bila vsa 
naša pozornost posvečena volitvam sta
novskih zastopnikov v okrajni šolski 
svet. zato ie zborovali ie podalo glede 
načrta, ki nam 'a predlaga v razpravo 
srbski tovariš, le t Itat, da ,sc ni

smo zadovoljili ž niim. 
Šolski zakon. Iznreminjevalne — za 

načrt sam uničujočo kritiko izražajoče 
— predloge raznih šolskih vodstev zbe
remo in odpošljemo kmalu na pristojno 
mesto. Predsednikovo poročilo o stanju 
vprašanja dela na načrtu v Beogradu je 
vzelo učiteljstvo na znanje in odobrilo 
ukrepe odbora, ki ie brzojavno protesti
ral proti načrtu v Beograd na centralo 
UJU in na ministra prosvete, naknadno 
in soglasno. 

Volitve učit. zast. v okr šol. svet. 
Z ozirom na volitve ie pa bil naš položaj 
neposredno pred njimi skrajno težaven. 
Odklon ivši vsak kompromis smo stali v 
uri. ki ie bila odločilnega ootnena za naš 
stan v okraiu. sami moti koalicij; Slom
škariev in Nemcev. Predsednik je na
znanil zmago naše liste. Rešil je situa
ciio tovariš Javoršck. ki ie 18. prišel že 
drugič v Kočevje z namenom, da voli. 
11. febr. je prišel že — meneč, da so 
omenjenega dne volitve. V soboto 18. pa 
ie prišel kljubu svojim 71. letom med nas 
in pokazal s tem vsem, ki izostajajo od 
zborovanja z malenkostnim; osebnimi 
ali družinskimi vzroki, da je stanovska 
zavest ponos vsakega organiziranega 
duševnega delavca. Zato njemu čast — 
vsem. ki so na ostali doma brez tehtnega 
vzroka, v ooomin: Vse na krov, ko Vas 
kliče organizacija na boj! 

+ Občni zbor litijskega okrajnega 
učiteljskega društva se je vršil dne 4. fe
bruarja 1922. v Šmartnem pri Litiji. Ob 
tej priliki se je odposlala čestitka Nj. Vel. 
kralju Aleksandru I. povodom zaroke. 
Nato predsednik pozdravi navzoče goste: 
vlad. svet. g. Podboja, nadz. g. I. Beze
bjaka in predsednika kraj. šol. sveta v 
Toplicah g. D. Korbarja. Za tem oriše 
predsednik v glavnih potezah uspeh do
sedanjega delovanja. 

Tajništvo. Iz tajniškega poročila je 
bilo posneti, da je društvo priredilo od 
zadnjega občnega zbora 4 zanimiva in 
prav uspešna zborovanja. Društvo šteje 
do danes 74 članov. 

Referat. Tovarišica gdč. Danica Uc
zessanekova nam je podala izborno poro
čilo o I. drž. skupščini v Zagrebu. 

Članarina se zviša na 260 K. Mnogi 
so obljubili tudi prostovoljne prispevke. 

Blagajno sta pregledala in našla v 
vzornem redu tov. Riglar Franjo in Pe

Iz pove r j en i š t va UJU v Ljubljani . 
Okrajnim učiteljskim društvom! 

Opozarjam vsa učiteljska društva in 
niihovo članstvo, naj naslavljajo vse re
klamacije, naročila in inserate za naše 
stanovske liste (Učit. Tovariš. Popotnik 
in Zvonček) na naslov: Centralna uprava 
listov UJU, poverjeništvo Ljubljana, 
Frančiškanska ulica štev. 6./I. 

S centralno upravo listov je zdru
ženo sedaj tudi glavno blagajništvo in 
naj se vsi tozadevni dopisi pošiljajo na 
naslov: Glavno blagajništvo UJU, pover
jeništvo Ljubljana, Frančiškanska ulica 
štev. 6./I 

Predsednike okr. učit. društev pro
sim, da mi nujno javijo naslove društve
nih blagajnikov na gofenji naslov. — Od 
društev prihajajo vplačila brez vsakih iz
kazov, kdo je vplačal dotični znesek. 
Prosim uljudno, da z denarno nošiljatvijo 
vred vpošljejo tudi obenem seznam čla
nov, ki so dotični znesek vplačali, ker le 
na ta način je mogoče voditi evidenco, 
kdo je članarino nlačal in kdo io še dol
euje. Kar so blagajniki pobrali članarine 
za leto 1922. naj nam jo nakažejo, ker bi 
organizacija tudi rada zadostila obvezno
sti napram tiskarni. Zlasti nujno prosim 
za poravnavo članarine za leto 1921. 
Skrajni čas je že. da račune za minulo 
leto uredimo. Mnogim članom so listi 
ustavljeni radi nerednega plačevanja čla
narine. Morda so ti pri društvih že za
stanke poravnali. Javite nam take spro
ti, da ijm pošljemo zaostale številke li
sta ter. da ne bo nepotrebnih reklamacij. 

B. Fegic, 
blagajnik in upravnik. 

Neorganiziranim naročnikom! 
Vsled podraženja papirja in zviša

nja mezd tiskarniškemu osobju je skle
nil ožji sosvet UJU na svoji seji dne 23. 
t. m. zvišati naročnino Učiteljskemu To
varišu na 30 Din. Popotniku pa na 20 
Din letno. 

Društvene vesti. 
+ K zborovanju učiteljskega društva 

za mariborski šolski okraj dne 2. marca 
naj prinese vsak šolski voditelj po 1 izvod 
»Izkaza o šolskem napredku«. — Nujno 
potrebno za predavanje tov. nadzornika 
M. Lichtenvvallnerja o novih šolskih ti
skovinah! 

Iz naše organizacije. 



terlin Alojzij. Dosedanja blagajničarka 
ga. TurkDolinarjeva je po približno IS. 
letih najvestnejšega delovanja odložila 
svoj častni posel. Za njeno mnogoletno, 
trudapolno delovanje, ji bodi na tem me
stu izrečena najprisrčncjša zahvala! 

Novi odbor se je konstituiral takole: 
predsednik Janko Levstik, podpredsed
nik Bernard Andoljšek, tajnik Matija Pel
ko, namestnik loško Maearol, blagajnik 
Lojze Kolenc, namestnik Vinko Okorn; 
namestnikom so bili izvoljeni pa nasled
nji gg.: Josip Zajec. Fran Kozjak in Fran 
Samec. 

V gospodarsko  gospodinjski odsek 
so bile izvoljene sledeče gospodične: 
Franja Jankovičeva, Ivana TurkDolinar
jeva, Zinka Vrščajeva, Zinka Furlanova, 
Vera Tancigova in Marija Kalinova. 

Protesti: 1 zoper volitve v kraj. šol. 
svete, ker se iste niso vršile po propor
cu: 2. zaradi imenovanja kraj. šol. nad
zornikov : l glede odklonitve kritja stro
škov za okrajno učiteljsko konferenco 
pri okrajnem proračunu: 4. proti prcra
čunjeni nakani od gotove strani 
glede imenovanja članov v okrajne šol
ske svete 5. glede draginjskih krajevnih 
razredov; b. proti sprejetju Padojeviče
vega načrta šolskega zakona; 7. z ozi
rom na notico »Bojte se ovaduhov«, ozi
roma »Kje so ovaduhi«, ki je izšla v »Na
preju Slovencu« in »Domoljubu«, pro
testira na občnem zboru zbrano učitelj
stvo litijskega okraja odločno proti 
splošnemu osumljenju. V teh listih ime
novani tovariši, kakor je bilo na občnem 
zboru pojasnjeno, niso nikogar ovajali. 
pač pa so bili slučajno ravno ti trije iz
med takrat 'na Cankarjevem večeru) 
enajst navzočih tovarišev kot priče po
zvani pred predstojnika pol. oblasti L 
stop. Potrditi s podpisi samo ono. kar je 
v ovadbi odgovarjalo dejstvu, je bila njih 
moralna dolžnost! Na tem mestu povdar
janio smelo, da ovadba ni izšla iz učitelj
skih vrst! 7. ogorčenjem in preziranjem 
zavračamo vsaka tozadevna sumničenja 
in s tem je za nas zadeva končana! 

Razno. Sklene se uvesti živahno agi
tacijo za Zvonček«, ker je posebno v za
sedenem ozemlju izgubil mnogo naroč
nikov. 

Učiteljsko društvo za Maribor. 
Poročati mi je pravzaprav o dveh zboro
vanjih in sicer se je dne 26. jan. vršilo 
zborovanje, polnoštevilno obiskapo, in je 
obravnavalo izključno 

Radojevičev načrt zakona o osnov
nih šolah. Ta načrt se je preje pretresal 
na vseh posameznih šolali in so se poslali 
izpreininjevalni predlogi društvenemu od
boru, ki ie določil za posamezne stroke 
posebne referente. Ti referenti so potem 
poročali na zborovanju 20 jan.. ki je tra
jalo nad tri ure. Le na ta način je bilo 
možno, da se je načrt predelal dokaj po
drobno v tem /a njegovo obšimost in 
številne napake še v dokaj kratkem času. 
To vrsto obravnave je treba še posebej 
omenjati radi tega. ker je na ta način za
dobilo tudi mlajše učiteljstvo vpogled v 
ustroj šolstva ter njegove senčne in soln
čne strani. Proti sprejetju se je brzojavno 
protestiralo ter vposlalo izpreminjevalne 
predloge na določena mesta. 

Občni zbor pa se je vršil v petek 17. 
t. m. ob lepi udeležili posebno s strani na
ših tovarišic ne tako od strani tovari
šev. Nekaterim se niti ne zdi vredno in 
potrebno, da bi svojo odsotnost opravi
čili. Občni zbor otvori predsednik tov. 
Tomažič. pozdravi novodošle tovarišice 
članice ter poroča o tekočih dopisih. Na
to se zapisnik zadnjega zborovanja pre
čit;; in odobri. 

Tajniško poročilo je podal tov. Hren 
in omenjal v glavnih potezah društveno 
delovanje v minulem letu. Imeli smo 7 
zborovanj in poučen izlet v Falo. Odbor 
pa je imel 7 sej. Ker je in mora biti delo
vanje društva itak znano vsakemu dru
štveniku, zato je omenil v nekaterih stav
kih tudi delo, ki se ni storilo v preteklem 
letu in ki bi se bilo moralo storiti po nje
govem mnenju. To pa ni krivda samo od
bora, ampak vseh društvenikov. Odbor 
je dostikrat preobložen z drugimi posli in 
delom in dolžnost članov je. da tudi sami 
dajo inicijativo in se ne zanašajo vedno 
na odbor. Z željo, da bi tudi v tem ogirtl 
postalo bolje je zaključil svoje poročilo, 
ki se je vzelo brez debate v vednost. 

Blagajniško poročilo je podal tov. 
Alt prav podrobno in vestno sestavljeno. 
Posebnega prebitka sicer nimamo in dol
gujemo centrali že blizu 2000 K za lansko 
leto. To so pa zakrivili nekateri posamez
ni brezbrižniki, ki dolgujejo še svoje zne
ske. Sicer imamo takih malo. a dobijo se 
pa le še. Naše sedanje premoženje znaša 
okroglo do 3000 K, kar je sicer za tako 
mlado društvo čisto lepo, ako se pomisli, 
da smo dali lani »Pedagoškemu društvu«, 
ki je bii še odsek našega društva 6000 K 

za kritje njegovih stroškov. Poročilo se 
v zame odobruje v vednost ter sklene na 
predlog tov. blagajnika celokupno člana
rino zvišati na 72 Din. 

Za učiteljiščni odsek poroča tov. Ko
žuh ter omenja živahno zanimanje s stra ' 
ni učiteljiščnikov za ta odsek, kakor tudi i 
naobraževalno kulturno delo, ki ga vrše 
/ veliko vnemo sami med seboj. Letos so I 
se vršila tri predavanja, dve večji in lepi ! 
interni prireditvi pa so napravili učite
ljiščniki sami in sicer »Rapallo« ter Gre 
gorčičevo slavnost. Zamišljenih je še več 
predavanj in spomladi kak skupni izlet. 
Želeti pa je, da se učiteljstvo še bolj za
nima za ta odsek in pokaže to zanimanje 
z obilnejšim obiskom prireditev naših bo
dočih tovarišev in tovarišic. 

O odseku za »Učiteljski dom« — ozi
roma konvikt, poroča o vseh pripravah 
in nadaljnih namerah tov. Hren. Poročilu 
se je z zanimanjem sledilo in se je o njem 
razvila prav stvarna debata. Ker čaka ta 
odsek v najbližji bodočnosti še obilo po
sla, zato se izpopolni še s tovariši: Hume
kom. Altom in Klemenčičem. Po potrebi 
pa se pritegne še druge tovariše in tova
rišice k sodelovanju bodisi iz ljudske, ka
kor tudi meščanske šole. 

Volitve so se vršile principijelno z 
Ibiki. Izvoljeni so bili sledeči: Tomažič 
predsednikom. Mešičkova podpredsedni
ca. V odbor pa: Tušak, Alt. Malcnšek. Co
rettijeva, Permetova, Bračičeva Milka in 
Hi en. Pregledovalca računov ostaneta: 
Vodenik in Klemenčič. 

Predavanje o izvenšolskem delu nči
teljstva je imel predsednik Tomažič. Pre
davanje je bilo kakor nalašč za občni zbor 
ter je omenjal naše dosedanje delovanje 
v tem oziru, ki se mora še izpopolniti. 
Prav odkrito in jasno je omenjal tudi ti
ste brezbrižneže obojega spola, katerim 
je še celo delo v lastnem društvu preveč 
in se niti zborovanj ne udeležujejo. Tisti, 
kateri dela samo po urah postavno od
merjeni čas v šoli izven šole pa se ne 
briga ne za stanovska in ne za druga 
vprašanja temveč skrbi samo za lastno 
zabavo, ni učitelj(ica), ampak navaden 
dninar(ica). Takih pa najmanj potrebuje 
današnji čas s svojimi razmerami zlasti v 
Mariboru. Govoril je iz srca in segel tudi 
v srca. Le škoda, da tistih par brezbriž
nežev, kateri bi bili najbolj prizadeti ni 
bilo navzočih. 

Na koncu predavanja je stavil več to
zadevnih predlogov, in sicer: 

1. Izven zborovanj naj se prirejajo 
tovariško prijateljski sestanki in izleti v 
toNarne in naravo v okolico. K tem se 
povabijo tudi učiteljiščniki(ce). 

2. (ioji naj se petje v toliko, da ob po
trebi učiteljstvo lahko samo zapoje brez 
tuje pomoči. 

3. Pedagoški krožek prirejaj preda
vanja tudi o'!) popoldanskih urah oziroma 
pri naših zborovanjih, da se jih lahko 
udeležuje več nčiteljstva. 

i. Za »Samopomoč« se določi pose
ben nabiralec. 

5. Vsaka šola določi člana, ki opozar
ja tovarištvo na razne kulturne priredit
ve ozir. predavanja. 

0. Izvoli naj se poseben odsek, ki ima 
nalogo voditi evidenco o izvenšolskem 
delu in pridobivati mlačneže. 

7. Učiteljstvo se izreka proti vsake
mu, v kakršnekoli namene, nabiranju de
narja po šolah in sicer iz vzgojnega sta
lišča. 

Ti predlogi so bili sprejeti soglasno. 
Še dva važna predloga je stavil tov. 

Hren in sicer glede draginjsikh doklad in 
delitve šoi. oblasti. 

1. Vsled dnevno naraščajoče dragi
nje zapada učiteljstvo v čimvečjo bedo, 
ki ga ovira tudi pri njegovem odgovorno
sti polnem delovanju v šoli in izven nje. 
To bo rodilo slabe posledice,.katere bost:: 
čutili v prvi vrsti država in narod pozne
je. Zalo je ne samo v interesu nčiteljstva. 
ampak tudi v interesu uspešne vzgoje in 
pouka, da se kakor vsem nameščencem, 

o tudi učiteljstvu omogoči življenska 
eksistenca, da more vse svoje moči po
svetiti vzgoji in pouku. Zato zahtevamo 
od merodajnih oblasti, kakor tudi od za
stopnikov v skupščini, da store vse mo
goče, da se čimpreje izplačajo nove dra
vinjske doklade. 

2. Občni zbor zahteva z vso odločno
i v slučaju, da bo Slovenija deljena na 

dve oblasti, da bode deljeno tudi šolstvo, 
in sicer iz sledečih razlogov: 

a) I fspešno delovanje šol. oblasti je 
idvisno in navezano na dobro po

znavanje krajevnih razmer. Osobito je 
azlog važen v obmejnih krajih. 
b) Vsled dosedanjih izkušenj smo pri

morani zahtevati tako delitev v interesu 
šolstva samega. 

Oba predloga sta bila soglasno spre
jeta. Ali ne bi bilo umestno, da razmišlja
jo tudi druga društva o teh dveh predlo

gih? Pri prvem smo prizadeti vsi, pri 
drugem na seveda samo dobra polovica. 

Sklep. Predsednik je zaključil po nad 
triurnem vztrajanju članov lepo uspeli 
občni zbor. 



Štev. 894, 

Na osemrazredni mešani osnovni so
li na Viču pri Ljubljani se po odredbi viš
jega šolskega sveta z dne 12. februarja 
1922, štev. 13.293'21, razpisuje drugo sil 
stemizirano stalno učno mesto kateheta. 

Prosilci za omenjeno učno mesto 
morajo biti usposobljeni za pouk verou« 
ka na ljudskih in meščanskih šolah. 

Pravilno opremljene prošnje naj se 
vlože službenim potom pri podpisanem 
okrajnem šolskem svetu do vštetega dne 
9. marca 1922. Predsednik . 

RAZPIS KATEHETSKE SLUŽBE. 



Št. 275 okr. š. sv. 
RAZPIS 

nadučiteijske in učiteljske službe. 
Z dovoljenjem višjega šolskega sveta 

/ dne 29. 1. 1922, štev. 1505, razpisuje 
podpisani okrajni šolski svet službo nad
učitelja in učiteljice na dvorazrednici v 
Gribljah v stalno nameščenje. Obe službi 
sta posebno pripravni za učiteljski zal 
kronski par. 

Pravilno opremljene prošnje je vla
gati službenim potom pri podpisanem oki 
šoiskem svetu do dne 

25. marca 1922. 
Okrajni šolski svet v Črnomlju, 

dne 20. 2. 1922. 


